
UDSATTERÅDSMØDE 

 
 
 
 
 
 
 

 

Mødedato: 
21.11.23 

Mødetidspunkt: kl. 16-18 Sted: Frivilligcenteret, Sundhedshuset 

Deltagere: 
 

Medlemmer: Bjarne Dahlmann, Jacob Busk 
Hansen, Søren Johansen, Søren Thorsen, 
Preben Lærche. 

 

Forvaltningen: Dorte Højmark Andreasen, Pia 
Lindegaard Nielsen 

 
Afbud: Karina Baastrup, Kristine Ussing 
Petersen, Bente Hedemann 

 

 
Vi afslutter mødet med at spise sammen - med tak for i år 

 

 
Referat 

1. Opfølgning på sidste møde 

- Som aftalt på mødet d. 1.11.23 har Bjarne Dahlmann spurgt repræsentant for veteraner og repræ- 
sentant fra Social Sundhed, om de vil sidde med i Udsatterådet. De har begge sagt ja. 
Det skal godkendelse til Senior- og Socialudvalget til januar. 

- Netværksmøder mellem Seniorråd, Handicapråd, Idrætsråd, Folkeoplysningsråd har fokus på til- 
gængelighed. Netværket inviterede byrådet til et møde d. 7. nov. Rådene fremlagde det skriv, de 
havde udarbejdet vedr. tilgængelighed. Det blev vel modtaget. 
Seniorrådet inviterer til nyt møde i foråret, hvor frivillighed dagsordensættes. 

Beslutning: Orientering taget til efterretning 

2. Godkendelse af dagsorden 
 

Forpersonerne for udsatterådet har besluttet at skubbe temaet vedr. Bostøtte/ efterværn til første møde i 
det kommende år. Hjemløsereformen trådte i kraft d. 1.okt 2023 - Det er altså fortsat nyt. Derfor udsættes 
temaet til 2024. 

 
Beslutning: Godkendt 

 
3. Opfølgning på Hellestedet v. Bjarne Dahlmann og Søren Thorsen 

Udsatterådet blev på mødet d.1.11.23 orienteret om støjklager fra naboer til Hellestedet. Støjen vedrører 
høj musik, langstrakte og højtråbende konflikter. 
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Forvaltningen har på baggrund af henvendelserne været i kontakt med politiet, som en central aktør i for- 
hold til støjklager. Opretholdelse af den offentlige orden er en politiopgave, og det er politiet, der har de 
nødvendige beføjelser i den forbindelse. Kommunen har dog en særlig forpligtelse i forhold til Hellestedet, 
da kommunen har placeret og opført stedet jævnfør beslutning i Byrådet i august 2020. Derfor inviterede 
kommunen til et fælles dialogmøde med naboerne til Hellestedet, hvor politiet og Kirkens Korshær også del- 
tog. 

 
Tiltag: 
- Konkret rammesætning for adfærd på Hellestedet. Godkendt i Senior- og Socialudvalget d. 31.10.23 
- Rammesætningen blev hængt op på Hellestedet d. 2.11.23 
- Styrke kommunikation til bruger og naboer 
- Der arbejdes på ny løsning ift. opsætning af overvågning 
- Hellestedets placering genovervejs. Drøftes på møde i Senior- og Socialudvalget d. 5.12.23 

Forpersoner for Udsatterådet foreslår, at rådet drøfter udfordringen omkring Hellestedet med henblik på at 
udarbejde en kommentar fra Udsatterådet til Senior- og Socialudvalget. Overvejelse ift. om kommentar også 
skal sendes til pressen? 

 
Søren Johansen orienterer om, at Solstrålen åbner døren for nogle af Hellestedets brugere tre dage om 
ugen. Solstrålen vil tage forbi Hellestedet og arbejde brobyggende hertil. 

 
Beslutning: 
- Sagen blev drøftet og rådet gav input til en kommentar til Senior- og Socialudvalget. 
- Det blev besluttet at rådets anbefaling skulle være ikke at flytte Hellestedet. 
- Input sammenskrives efter mødet i et samarbejde mellem rådets sekretær og forperson. Forpersonen 

godkender endeligt. 
- Kommentaren sendes til udvalget - og indsættes efterfølgende i referatet 

Kommentar til Senior- og Socialudvalget fra Udsatterådet 
Vedr. Hellestedet 

 
Hellestedet er løbende et punkt på Udsatterådets dagsorden. Sidst vendt på rådsmødet d. 
21.11.23, hvor rådet besluttede at sende en kommentar til Senior- og Socialudvalget. Kommentaren 
skal læses som et indspark til udvalgets overvejelser om at flytte Hellestedet. 

Udsatterådet anerkender, at det kan være svært at være nabo til Hellestedet og det kan være en 
udfordring, at bygge et Fæstningscenter i nærheden, fordi der på Hellestedet kan opstå højlydte 
konflikter og foregå kriminalitet. Udsatterådet mener dog ikke, at løsningen er at flytte Hellestedet. 
Det er rådets overbevisning, at konflikterne og handlen vil flytte med, hvilket vil skabe utilfredshed 
andre steder. 

 
Hellestedet bliver aldrig et helt konfliktfrit sted. Det må ikke være et succeskriterie. Vi skal arbejde 
konfliktnedtrappende og skadesreducerende med brugerne af Hellestedet. Det er personer i udsatte 
positioner, som er en del af byen uanset, om vi har et Hellested eller ej. 

 
Der er flere steder i byen, hvor der er uhensigtsmæssigt, de mest udsatte grupper slår sig ned. Det 
oplevede vi sidst, da Hellestedet blev givet en Time Out. I den periode opstod der udfordringer på 
Sundhedshuset. I sådanne situationer er det naturligt, at ”stresse” gruppen væk fra stedet. Netop 
derfor er det vigtigt, at vi har et sted med rummelige rammer, hvor personer i udsatte positioner har 
et helle i den betydning, at de ikke stresses videre, men er velkomne, hvis de overholder stedets 
rammer for adfærd. 

Det er også godt for Fredericia Kommune at have et Hellested, fordi vi ved, hvor vi kan møde de 
udsatte grupper. Det giver os mulighed for at arbejde forebyggende og skadesreducerende, bro- 
bygge til andre tilbud og have en finger på pulsen i forhold til, hvad der foregår i miljøet. 
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Udsatterådet anbefaler, at Hellestedet fastholdes som en del af bybilledet. Det understreger Frede- 
ricia som en inkluderende by, hvilket er i tråd med kommunens strategi for Inkluderende Fællesska- 
ber og Forebyggelse af Udsathed. Som by er vi nødt til at forholde os til, at personer i udsatte positi- 
oner er en del af virkeligheden. De skal ikke gemmes væk. Det Udsatterådets vurdering, at hvis 
Hellestedet flyttes længere ud ad byen, vil målgruppen ikke flytte med. Og hvis stedet placeres i 
skjul, vil risikoen for vold og kriminalitet stige. Det vil påvirke sikkerheden blandt brugerne og de fag- 
professionelle, der løbende kigger forbi stedet. 

 
Anbefalingen fra Udsatterådet til Senior- og Socialudvalget er altså: Lad Hellestedet blive hvor det 
er og fokuser i stedet ressourcerne på konfliktnedtrappende og skadesreducerende arbejde. 

Udsatterådet mener, at der foregår mange gode tiltag i forhold til at skabe mere ro på Hellestedet. 
Rammerne for adfærd på Hellestedet, har givet brugerne noget retningsvisende at henvise til, når 
der opstår konflikter i forhold til adfærd på stedet. Varmestuens udadgående medarbejdere kigger 
ugentligt forbi. Det samme gør kommunens social- og gadesygeplejerske og SKP’er. En medarbej- 
der i solstrålen vil desuden begynde at kigge forbi med henblik på at brobygge til deres tilbud. Sam- 
arbejdet mellem politi, social- og sundhedsfaglige er styrket og der arbejdes på opsætning af over- 
vågning. 

 
Hvis udvalget beslutter, at Hellestedet skal flyttes, vil Udsatterådet gerne inviteres med i processen. 
Rådet tilbyder desuden at facilitere dialogen med brugerne af Hellestedet, så deres stemme også 
bliver en del af processen. 

 
Udsatterådet opfordrer til at der ikke gøres noget overilet men at processen gives tid, så der findes 
en bæredygtig løsning, hvor placering for eksempel sammentænkes med et tilbud som varmestuen. 
Udsatterådet opfordrer til, at man i processen ikke taler og ”rigtige” og ”forkerte” udsatte, men der- 
imod henviser til rigtig og forkert adfærd på Hellestedet. Rådet opfordrer desuden til en tydelig og 
ærlig kommunikation således, at der ikke opstår forventninger om, at der findes en løsning alle bli- 
ver glade for. Hellestedet er en prioritering med indbyggede dilemmaer – når der gives rum til nogle, 
kan det udfordre andres pladsfølelse”. 

 

4. Ny mødekalender v. Bjarne Dahlmann 

Forslag til ny mødekalender fremlægges på mødet 

Beslutning: 

Torsdag d. 1. februar kl. 16-18: Bostøtte ift. Housing First. Inviter: Lena 
Torsdag d. 21. marts kl. 16-18: Sammenhængende Rusmiddelindsats. Inviter: Majbritt 
Torsdag d. 23. maj kl. 16-18: Opfølgning på temaer – resten af året planlægges 
Torsdag d. 29. august kl. 16-18: Forberede dialogmøde 
September: Dialogmøde med Senior- og Socialudvalget 
Torsdag d. 24. oktober kl. 16-18 
Torsdag d. 5. december kl. 16-18 

 
5. Nyt fra Forvaltningen v. Dorte Højmark Andreasen. 

- Fyraftensmøde vedr. Housing First. Næste fyraftensmøde d. 14. december. Tema: Vold i nære rela- 
tioner. Link til tilmelding sendes på mail. 

- Udsættelses sager er stingende i politiets register. Boligkontoret: Ligger en smule under niveau. Pri- 
mær årsag til udsættelser: Folk ikke kan betale huslejen 

- Hjemløsetælling i uge 6 

- Forsorgshjem status: 16 personer på forsorgshjem pt. 

- Udsatterådet ønsker status på økonomi omkring socialtandplejen 

6. Evt. 


